

Second Global Conference on Harnessing Data to Improve Corruption Measurement

High Level Statement Kyrgyzstan

Distinguished participants of the Second Global Conference, Ladies and gentlemen,

Allow me to welcome all of you and to express my appreciation for the opportunity to speak at this high-level international forum and to present the experience of the Kyrgyz Republic in combating corruption. This Conference plays an important role in bringing together leading practitioners and experts to discuss modern approaches to measuring corruption and implementing data-driven solutions.

The Kyrgyz Republic considers the prevention and countering of corruption as one of its key national priorities. In 2024, the Government adopted the State Anti-Corruption Strategy for 2025–2030, which focuses primarily on addressing the root causes of corruption and fostering a sustainable anti-corruption culture.

A logical continuation of this work was the historic decision to designate the Prosecutor General's Office as the authorized state body for corruption prevention, in line with its role as the central authority under the United Nations Convention against Corruption (UNCAC).

Recently, the President of the Kyrgyz Republic signed a Decree improving the institution of anti-corruption officers, transferring them under the authority of the Prosecutor General's Office. This significantly strengthened coordination and ensured uniformity of anti-corruption policy: today, every ministry and government agency has a representative of the Prosecutor General's Office responsible for preventive measures. All anti-corruption officers report directly to the Prosecutor General, who determines their legal status, appoints and dismisses them, and defines their core functions. This reform is aimed at enhancing the effectiveness and professionalism of these officers and establishing unified standards for corruption prevention across the public sector.

In parallel, legislative modernization is underway. The Parliament is considering a new draft Law on Combating Corruption, which introduces a modern framework for anti-corruption policy, including updated approaches to corruption assessment and measurement.

These measures are already yielding concrete results. In the first nine months of 2025, the State recovered **18.3 billion soms** (approximately **206 million USD**), including: – **750 million soms in cash** (8.5 million USD), – **17.5 billion soms in assets in kind** (198 million USD).

During the same period, **490 corruption-related criminal cases** were initiated.

One of our priorities remains combating money-laundering and recovering stolen assets. In this area, the Kyrgyz Republic actively cooperates with international partners, utilizing both bilateral channels and informal anti-corruption networks.

By Presidential instruction, an Inter-Agency Asset Recovery Working Group has been established to ensure coordinated action among state bodies in investigating financial crimes. Comprehensive legal and financial analysis of foreign-based assets is being conducted, information is exchanged with foreign jurisdictions, and joint investigations are initiated.

A specialized Asset Recovery Department has also been established within the Prosecutor General's Office, responsible for identifying the origin of assets, tracing their movement, and initiating procedures for seizure and confiscation. As a result of this strengthened work, in 2025 alone, criminal proceedings have been initiated for money-laundering schemes amounting to over 45 billion soms, equivalent to approximately 505 million USD.

The Kyrgyz Republic places special emphasis on international cooperation, including interaction with competent authorities of foreign states, collaboration within the **Globe Network**, regional **ARIN platforms**, and participation in the **StAR Initiative** implemented by the World Bank and UNODC.

Distinguished participants,

The Kyrgyz Republic adheres to a systemic approach in combating corruption. We are convinced that international partnership plays a key role in ensuring effective anti-corruption efforts at the global level. This Conference provides a unique opportunity to strengthen professional contacts, expand our international cooperation network, and draw on the best global practices.

I am confident that the outcomes of this Conference will serve as an important resource for further improving our national anti-corruption policies and enhancing the effectiveness of international cooperation.

In conclusion, I would like to express my gratitude to the United Nations Development Programme, the United Nations Office on Drugs and Crime, and the International Anti-Corruption Academy for organizing this event.

Thank you for your attention.

**Вторая глобальная конференция по использованию данных для
улучшения измерения коррупции
(Нью-Йорк, США, 2-4 декабря 2025 года)**

**Уважаемые участники Второй глобальной конференции,
дамы и господа,**

Позвольте поприветствовать всех присутствующих и поблагодарить за возможность выступить на этом высоком международном уровне, а также представить опыт Кыргызской Республики в сфере борьбы с коррупцией. Конференция играет важную роль, объединяя ведущих практиков и специалистов для обсуждения современных подходов к измерению коррупции и внедрению решений, основанных на данных.

Кыргызская Республика рассматривает профилактику и противодействие коррупции как один из ключевых государственных приоритетов. В 2024 году была принята Государственная стратегия по противодействию коррупции на 2025–2030 годы, ориентированная прежде всего на устранение причин коррупции и формирование устойчивой антикоррупционной культуры.

Логическим продолжением стало историческое решение о наделении Генеральной прокуратуры статусом уполномоченного государственного органа по предупреждению коррупции, что соответствует её роли как центрального органа по **Конвенции ООН против коррупции**.

Недавно был подписан Указ Президента Кыргызской Республики о совершенствовании **института антикоррупционных уполномоченных**, которые переданы в ведение Генеральной прокуратуры. Это усилило координацию и обеспечило единообразие антикоррупционной политики: теперь в каждом министерстве и ведомстве действует представитель прокуратуры, отвечающий за меры по предупреждению коррупции. Все уполномоченные

подчиняются Генеральному прокурору, который определяет их правовой статус, назначает и освобождает от должности, а также устанавливает основные функции. Данная реформа направлена на повышение эффективности работы уполномоченных и создание единых стандартов контроля за предупреждением коррупции.

Параллельно ведётся работа по обновлению законодательства. Парламент рассматривает **новый проект Закона «О противодействии коррупции»**, который формирует современный формат антикоррупционной политики, включая новые подходы к измерению и оценке коррупции.

Реализуемые меры уже дают конкретные результаты. **За 9 месяцев 2025 года возмещено 18,3 млрд сомов**, что составляет примерно **206 млн долларов США**. Из них: – **750 млн сомов наличными** (8,5 млн долларов США), – **17,5 млрд сомов в натуральном выражении** (198 млн долларов США). За этот же период **возбуждено 490 уголовных дел коррупционной направленности**.

Одним из приоритетов остаётся противодействие отмыванию преступных доходов и возврат похищенных активов. В этой сфере Кыргызская Республика активно взаимодействует с международными партнёрами, используя как двусторонние каналы, так и неформальные антикоррупционные сети.

По поручению Президента создана Межведомственная рабочая группа по возврату активов, обеспечивающая согласованность действий государственных органов при расследовании финансовых преступлений. Ведётся правовой и финансовый анализ зарубежных активов, организован обмен информацией с иностранными юрисдикциями, инициируются совместные расследования.

В структуре Генеральной прокуратуры создано **специализированное Управление по возврату активов**, которое выявляет происхождение активов, анализирует схемы их движения

и инициирует процедуры ареста и конфискации. По итогам работы только в 2025 году возбуждены уголовные дела по фактам легализации преступных доходов на сумму свыше **45 млрд сомов**, что эквивалентно **505 млн долларов США**.

Кыргызстан уделяет особое внимание международной кооперации: взаимодействию с компетентными органами иностранных государств, сотрудничеству в рамках Глоби Нетворк (**GlobE Network**), сетей Арин (**ARIN**), а также участию в инициативе Стар (**StAR**), реализуемой Всемирным банком и УНП ООН.

Уважаемые участники,

Кыргызстан придерживается системного подхода в борьбе с коррупцией. Мы убеждены, что международное партнёрство имеет ключевое значение для эффективного противодействия коррупции на глобальном уровне.

Эта конференция предоставляет уникальную возможность укрепить профессиональные контакты, расширить международную сеть сотрудничества и перенять лучшие мировые практики.

Убеждён, что итоги конференции станут важным ресурсом для дальнейшего совершенствования нашей национальной антикоррупционной политики и повышения эффективности международного взаимодействия.

В завершение хотел бы выразить благодарность Программе развития ООН, Управлению ООН по наркотикам и преступности и Международной академии по противодействию коррупции за организацию данного мероприятия.

Благодарю за внимание!